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LA SRA. PRESIDENTA:

Que hi són tots? Sí? Idò començam. Bona tarda, senyores
i senyors diputats, començarem la sessió d'avui i, en primer
lloc, demanaria si es produeixen substitucions.

EL SR. FERNÀNDEZ I LOMBARDO:

Sí, presidenta, Ares Fernández substitueix Pilar Costa.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, i Àlex Pitaluga substitueix Irantzu Fernández.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. Bé, idò passam a l'únic punt de l'ordre del dia
d'avui, que consisteix en el debat de les proposicions no de llei
RGE núm. 6239 i 7253/23.

1) Proposició no de llei RGE núm. 6239/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a la violència de
gènere i sensellarisme.

En primer lloc debatrem la Proposició no de llei RGE núm.
6239/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa
a la violència de gènere i sensellarisme. Per a la seva defensa,
per part del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra.
Sílvia Cano, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies. Amb aquesta iniciativa que presentam, en el marc
del Dia internacional contra la violència de gènere, volem
donar visibilitat a les dones que es troben en situació de
sensellarisme i posar de manifest l’estreta relació que existeix
entre aquestes dues variables, entre la violència de gènere i el
sensellarisme.

Les dones que estan en el carrer estan més exposades a la
violència, especialment a la sexual. Les dades ens diuen que a
Espanya hi ha unes 5.000 dones en situació de sensellarisme i
un percentatge significatiu ha patit violència masclista. Segons
un darrer estudi de la Universitat de Barcelona de l'any 2019,
assenyalava que el 70% de les dones sense llar havia patit
violència de gènere i que aquesta era la causa directa de la seva
situació.

Gran part dels experts coincideixen que la violència
masclista és un factor estructural en els sensellarisme femení,
són moltes les casuístiques de les dones en situació residencial
precària i insegura: des d'estàncies amb homes que
reprodueixen rols dominants i violències masclistes; conviure
amb algú amb qui et poses en perill; dones que es troben en
situació de prostitució, que dormen al carrer, a pisos, a clubs o
internes en serveis domèstics, etc.

Pensam que és important visibilitzar les dones més
precàries i incorporar la perspectiva de gènere a les polítiques
d'inclusió social, perquè la situació del sensellarisme les exposa
a múltiples violències.

Per això proposam instar seguir avançant en el coneixement
de la realitat d'aquest fenomen en les dones i en la incidència de
la violència de gènere en aquesta situació; instar el Govern, de
la mà dels consells, a impulsar programes específics
d'intervenció amb les dones que es troben en aquesta situació;
després, també, instam el Govern de les Illes Balears i els
consells a impulsar espais segurs, no mixtes, d’estància
eventual per a les dones sense llar, espais que siguin protectors,
amb places suficients, on es preservi la seva intimitat, seguretat
i permeti la seva recuperació i integració social, lluny de
relacions abusives o violències masclistes, perquè el que no es
pot permetre és que dones que es troben en situació de sense
llar, puguin anar a un alberg o a un centre i allà puguin patir
violència sexual quan haurien de ser espais de protecció.

També plantejam instar continuar treballant en l'abordatge
del sensellarisme amb programes i recursos necessaris per a la
inclusió social; mantenir un finançament estable per a
polítiques de salut, habitatge, protecció social o laboral, i evitar
noves situacions de vulnerabilitat i exclusió social. Nosaltres
proposam que l'escut social davant l'augment de la inflació pot
ajudar a protegir els col·lectius més vulnerables i amb salaris
més precaris.

També volem instar el Govern d'Espanya a corregir els
desequilibris laborals, salarials i reduir l'escletxa salarial;
corregir també, de la mà del Govern d'Espanya, que les dones
en situació de sensellarisme puguin accedir a ajudes de lloguer
perquè, a dia d'avui, se’ls exigeix un requisit que no
acompleixen, que és el requisit de tenir ja un habitatge llogat i,
és clar, això fa que aquestes dones, com que no tenen
l’habitatge en aquestes condicions, ni tan sols poden accedir a
aquests ajuts, i pensam que això s'hauria de corregir.

I la darrera proposta és desenvolupar l'Estratègia nacional
de lluita contra el sensellarisme 2020-2030. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Cano. El Grup Parlamentari Popular ha
presentat l'esmena RGE núm. 9676/23 i, per a la seva defensa,
té la paraula el Sr. Álvarez, per un temps màxim de cinc
minuts.

EL SR. ÀLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies, presidenta, bona tarda a tothom. Tot i que
el sensellarisme extrem, que és el que trobam als carrers de les
nostres ciutats, es continua considerant una problemàtica
majoritàriament masculina, la presència de les dones en
situació d'exclusió va en augment, com ha comentat la portaveu
del grup proponent. Els indicadors europeus ens alerten d'un
creixement en el nombre de dones que pateixen exclusió
residencial, a França, per exemple, s'ha detectat un increment
d'un 22% de les dones que demanen habitatges d'emergència.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202306239
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202309676
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I en el cas del nostre país, com vostès han comentat, unes
30.000 persones estan en situació de sensellarisme, de les
quals, segons l’INE, més d’unes 5.000 són dones.

Estam, sense dubte, davant d'unes xifres que hem de
considerar importants. És destacable, a més, que el perfil de la
dona sense llar s'ha incrementat a conseqüència de la crisi
derivada de la COVID. A més a més, i amb la gravetat que això
suposa, de la totalitat de les dones sense llar hi ha un
percentatge significatiu de dones que són víctimes de violència
de gènere, tracta o prostitució, arribant a prop d'un 25%. Així,
la relació entre violència i sensellarisme femení, és evident.

La situació de la dona en el carrer, a més, consideram que
es veu agreujada perquè es viu des de lluny del carrer, i si es
viu des de lluny del carrer sovint es considera invisible. Com
diu la proposició no de llei, hi ha un sensellarisme que es viu
lluny del carrer i implica formes d’infrahabitatge, de precarietat
d’habitatge extrema i d'abusos, que fan que les dones que la
pateixen vegin limitada la seva capacitat per poder dur a terme
un projecte de vida autònom, amb dignitat i amb llibertat.

I si fem referència al Diari de Sessions d'aquesta comissió,
tal i com va dir la coordinadora autonòmica de Metges del Món
a les Illes Balears, a la seva compareixença celebrada el passat
mes de març: ens trobam davant d'una situació que és un gran
llimbs, ja que aquestes dones, víctimes de sensellarisme i de la
violència, no poden entrar en els recursos VioGén o no són
adequades per a altres recursos específics. Per tant, és
important que aportem entre tots una nova visió des de les
institucions. 

Per aquest motiu, des del Grup Parlamentari Popular,
expressam la nostra intenció de donar suport a la gran majoria
de punts d'aquesta proposició no de llei. Això sí, fent una
esmena de modificació al seu punt 7è, que és la secció que està
enfocada a l'aspecte laboral. Mitjançant aquesta esmena de
modificació pretenem perfeccionar la redacció d'aquest punt
dispositiu, tenim present la distribució competencial de l'Estat
i les funcions que du a terme cadascuna de les administracions
públiques, d'acord amb la Constitució, l’ordenament jurídic i la
jurisprudència. El repartiment de competències ve donat per la
disposició 149.1 de la Constitució Espanyola, atribuint a l'Estat
la competència exclusiva sobre la legislació laboral, sense
perjudici de la seva execució pels òrgans de les comunitats
autònomes.

Així, d'acord amb les disposicions legals i amb la pròpia
jurisprudència reflectida en sentències del Constitucional, com
ara la 194/1994, comprèn a la comunitat autònoma de les Illes
Balears el desenvolupament del conjunt d'actuacions precises
que posin en marxa la normativa reguladora del conjunt del
sistema de relacions laborals. Per tant, l'àmbit laboral de les
competències autonòmiques només es reflecteix en la seva
aplicació.

Creiem, en definitiva, que la redacció proposada en el punt
7 s'adequa més a la realitat competencial del mapa institucional
que regeix a les Illes Balears i esperam que sigui acceptada i
que votem a favor d'aquesta proposició.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Álvarez. Torn de fixació de posicions.
Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula el Sr. Buades, per un
temps màxim de cinc minuts. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gràcies, presidenta. Bones tardes. El sinhogarismo es la
forma más extensa de exclusión social y ha aumentado en
España, pero no sólo ha aumentado para la mujer sino también
para el hombre. Los datos publicados en septiembre de 2023,
del Instituto Nacional de Estadística, señalan que la media
diaria de personas sin hogar acogidas por servicios sociales se
elevó a 17.772 atendidas en 2020, hasta los 21.680 en 2022, un
22% más. De esta cifra, 7.105 eran mujeres, esto corresponde
al 22%, y el resto ¿no merece protección el resto, el 70..., eh?

Igual que en la Encuesta de centros y servicios de atención
a personas sin hogar, el 32% estuvieron ocupadas por mujeres.
Reitero, ¿y el resto del tanto por ciento hacemos... no
adoptamos ninguna medida de protección para ellos? 

Además, si uno va a la nota de prensa del INE, que es muy
clara, en la página creo que 6, pone el tema de la salud mental
que afecta al 9,1% de los hombres y al 10,7 de las mujeres.
Pero lo curioso, en dos páginas más atrás, pone: “Personas sin
hogar víctimas de algún tipo de delito o agresión de sexo, y
dice: ¿ha sufrido algún tipo de agresión sexual? Mujeres: 21,9,
elevadísimo; hombres, 4,5. ¡Hombre!, ¿también los hombres
tienen problemas de agresión sexual? Es que ustedes utilizan
las estadísticas como quieren. 

En la exposición de motivos nos sacan esta encuesta. Aquí
no hay ninguna referencia hecha por el IMAS, cuando ustedes
gobernaban, el departamento de Drets Socials, no hay ninguna
referencia a las agresiones sexuales, ninguna. Pero, además,
ustedes ponen el título de su PNL y volvemos a estar en las
mismas, y ahí siempre nos encontrarán enfrente.

Violencia de género, Real Academia Española, ya lo dije,
las palabras tienen género y no sexo, mientras que los seres
vivos tienen sexo y no género y, además, también lo dice la
Real Academia de la Lengua, utilizar la violencia de género es
incorrecto, porque la violencia la cometen las personas, no las
palabras. Pero ustedes están en la imposición de la violencia de
género. Esa pseudoantropología feminista con pretensiones de
ingeniería social, o sea, el feminismo de género.

Y si uno va al petitum de su PNL encuentra cosas
sorprendentes, muy sorprendentes, ahora, por lo visto, se puede
segregar, porque hay violencia de sexo, ¿se puede segregar
ahora? Porque ustedes ponen: espacios seguros no mixtos.

Encima, en el número 6, por si cuela, ya se lo hemos dicho,
no sé, veinte veces, un día lo tengo que contar, meten el escudo
social otra vez, cuando ya hemos dicho que el escudo social en
este gobierno del PP, apoyado por los pactos de VOX, no va a
haber escudo social, el escudo social son los que 500 puntos
del programa electoral del PP, más los 110 que pactaron con
VOX, ese es el escudo social que vamos a llevar a cabo.
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Después, con el tema del punto 7, con el tema de..., a ver,
ah, sí, lo de la bretxa social, sí, nosotros no apoyaremos
ninguna medida que haga incidencia en la desigualdad entre
hombres y mujeres aludiendo ustedes a la brecha salarial,
siguen imponiendo su ideología de género con planes de
igualdad, cuyo resultado ha sido ineficaz. Y, si no, fue ayer o
anteayer que salieron las nuevas estadísticas de violencia. La
problemática del trabajo, de las condiciones salariales y
laborales, etc., no se soluciona con implantar medidas referidas
a que la mujer y los hombres tengan la misma presencia en
tanto por ciento en los mismos puestos de trabajo, la solución
del Gobierno es adoptar las medidas necesarias para que todo
ciudadano tenga acceso a un empleo digno, y eso no se
consigue mediante la adopción de medidas de género.

La Unión Europea ha creado además un índice, llamado
Brecha salarial de género general, que tiene en cuenta otros
factores: el salario, horario medio, horario de trabajo mensual,
tasa de empleo; parece que la brecha en España...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Buades, li queden deu segons, li queden segons,...
 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Bueno, en definitiva, creemos que se han equivocado en el
título, porque, en la Real Academia está muy claro. Le
apoyaremos en algunas y en la mayoría, pues, votaremos en
contra.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Buades. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps màxim de
cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. MÉS per Mallorca donarà
suport a aquesta PNL, presentada per la Sra. Cano, pel Partit
Socialista, perquè entenem que incideix en variables que s'han
de tenir en compte.

Ho indicava la Sra. Cano a la seva exposició, i jo crec que
era una de les coses que cal remarcar, que és el concepte de
sensellarisme en el concepte de gènere, no només és aquest
sensellarisme que nosaltres tenim visualitzat com a viure en el
carrer, és a dir, també hi ha altres formes de sensellarisme les
quals, a més, afecten i tenen cara de dona, com són centres
d'acollida, aquelles dones que es troben a centres d'acollida per
violència, per a persones refugiades, viure d’acollida amb
familiars, que també és de les coses que més... els recursos que
més utilitzen les dones, perquè queda demostrat que el
comportament és diferent entre homes i dones, venc a dir, les
dones tendeixen a esgotar molt més la seva xarxa. Per tant,
també aquelles que tenen una menor xarxa són també les que
estan més desprotegides, i les condicions indignes.

Jo crec que això ajudava a ampliar aquesta mirada i
segurament faria augmentar el tant per cent de dones que
podríem considerar en situació de sensellarisme. Jo crec que les
propostes que planteja aquesta PNL encerten, especialment
algunes de les quals, nosaltres donam valor a algunes
d'aquestes, jo crec que la creació d'espais no mixtes és una
necessitat molt real per protegir-les de la violència, també en
aquests espai.

I llavors, polítiques de finançament estable, al final són
polítiques d'habitatge, de salut, de salut mental i de treball les
que s'han de mantenir per ajudar les dones que es troben, dones
i homes, que es troben en aquesta situació, les persones que es
troben en aquesta situació tenguin els mecanismes de sortida,
tenguin aquesta palanca de sortida. Jo crec que aquí és
important remarcar, i és vera que es mig intueix, que s'han de
repensar a part dels espais no mixtes, els criteris d'accés i els
criteris d'exclusió: hi ha una realitat en les dones que està
claríssima i és la maternitat, i són encara doble..., la dona amb
fills és encara més vulnerable, la maternitat, la salut mental o el
consum no poden ser criteris d'exclusió, sinó que s'han
d'adaptar els recursos i s'han de crear recursos específics. I això
ja ho fem amb les polítiques de violència de gènere.

Per tant, bé, tens el suport de MÉS per Mallorca en aquesta
PNL.

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt, té
la paraula la Sra. Gomila per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta, bona tarda, diputats i diputades. A
les Illes Balears és evident que tenim un problema important
amb l'accés a l'habitatge i més amb persones vulnerables i que
les costa poder arribar a final de mes. El sensellarisme no és un
fenomen nou, però és un fenomen que s’agreuja amb el temps
i les persones en situació de sense llar segueixen augmentant,
sobretot pel que fa a les dones, dones que estan exposades a un
major grau de violència física, sexual, de delictes d'odi, tant
abans com durant el període que es troben sense llar.

Tots sabem que la manca de polítiques públiques
d'habitatge o la massificació turística, que ha fet de l’habitatge
un bé d'especulació, deixa al marge cada vegada més persones
i famílies i, sobretot dones. Per açò és important apostar de
manera decidida en polítiques socials d'habitatge que posin les
persones al centre, que siguin el primer, i no deixar que sigui el
mercat que marqui el ritme, com passa actualment. Hem de
seguir apostant per les polítiques decidides, amb un
finançament suficient en polítiques de salut, d'habitatge, de
protecció social i laboral, per tal d'evitar situacions de
vulnerabilitat o cronificació de l'exclusió social i de l'habitatge
i, sobretot, pel que correspon a les dones. 

I tot açò té unes causes i unes conseqüències que hem
d'abordar, per al bé de les persones que el pateixen i del seu
entorn, per donar una resposta davant la degradació de la

 



ASSUMPTES SOCIALS / Núm. 10 / 23 de novembre de 2023 133

pròpia persona, per combatre la violència de gènere, que moltes
vegades el propicia, així com les diferents necessitats socials i
moltes vegades també de salut mental que pateixen. 

Per tot açò, des de MÉS per Menorca farem un vot
favorable a aquesta PNL. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Procedeix ara la suspensió de
la sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es
demana als grups proposants si volen una suspensió de la sessió
o podem continuar. Podem continuar, perfecte.

Idò, així ha de dir si aprova les esmenes o no, per un temps
màxim de cinc minuts. Moltes gràcies.

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies. En primer lloc, vull agrair el suport a la iniciativa,
crec que tots els grups han vist la necessitat de voler visibilitzar
un problema i una relació que existeix, com és el sensellarisme
i la violència de gènere. Hi ha diferents estudis que no he
referenciat, però que són a l'exposició de motius de la PNL i
que així ho indiquen. Això no lleva que no s'hi hagin també de
destinar recursos per combatre els sensellarisme, en general,
d'homes i dones, però aquesta PNL és sobretot per vincular
aquesta relació que existeix entre un fenomen i l'altre, i que
moltes dones que es troben en una situació de maltractament,
per part de les seves parelles, es veuen abocades a sortir de ca
seva, a la precarietat existencial, a no tenir casa, a haver d’anar
a cada de familiars, com deia la Sra. Carrió, a tirar de la xarxa,
i si no quedar-se al carrer. 

I el que plantejam és que des de les institucions públiques
s'han de tenir en compte les necessitats del conjunt de la
població, del homes, per suposat, com sempre, però també de
les dones, i que s’ha de posar també aquesta lupa sobre la
realitat de les dones i les necessitats de les dones. I avui, en el
marc del Dia internacional contra la violència de gènere, volem
donar visibilitat a aquest fenomen i dir que hi ha una estreta
vinculació entre la violència de gènere i dones al carrer. 

Acceptam i agraïm l'esmena de millora del Partit Popular al
redactat i el compromís amb la correcció dels desequilibris
laborals, salarials dels treballadors i les treballadores, a reduir
l'escletxa, a més d'instar el Govern a posar en marxa les
mesures correctores del sistema laboral.

Aquesta iniciativa es va presentar fa un parell de mesos,
però, malgrat això, nosaltres seguirem reivindicant el que
considerem al llarg de tota la legislatura, Sr. Buades, i si
consideram que és important un escut social, així com per a
vostès no ho és, i estan en el seu dret de fer-ho o no, nosaltres,
com a grup parlamentari, doncs ho seguirem reivindicant,
perquè consideram que això pot ajudar a molta població
vulnerable i, sobretot, aquelles persones que estan en una
situació de major precarietat a poder tenir un suport per part de
l'administració, i que de vegades aquest suport significa estar
ja en el llindar entre l'exclusió o no estar en l'exclusió, en
augmentar la Renda Social Garantida, com nosaltres vàrem
augmentar un 15%, amb la gratuïtat del transport públic, etc.,

o les ajudes als treballadors durant l'hivern, per protegir-los de
les pujades dels preus, i ho seguirem reivindicant.

Vostès votin el que considerin, però el Grup Parlamentari
Socialista, així ho presentarem i a les esmenes dels pressuposts
de la comunitat, també ho reflectirem, o sigui que, mentre no es
variï la situació inflacionària, doncs s’acostumin que nosaltres
reclamarem aquesta mesura que consideram que és de protecció
per a la societat i, en concret, per a les dones que estan en
situació de més vulnerabilitat i precarietat. 

I de totes les propostes, que crec que totes són importants,
d’aprofundir en els estudis i de visibilitzar la creació d’espais
segurs, no mixts, crec que és de les propostes més destacables
per assegurar la protecció de les dones, que de vegades cercant
aquesta seguretat el que es troben és una agressió sexual a un
espai que l’hauria de protegir, i això és el que no podem tolerar
de cap de les maneres.

I després VOX deu considerar que els països nòrdics no són
els més igualitaris del món i, en canvi, tenen una elevada taxa
de violència de gènere, que se’n diu la “paradoxa nòrdica”. Idò,
bé, que hi hagi una bona legislació, que hi hagi bons recursos
i que s’aposti per la igualtat, no significa que al final tot serà
ideal, o flors i violes, sinó que s'ha de continuar caminant. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cano. Llavors ara hem de passar a
votació, amb l’esmena del Partit Popular, que el Partit
Socialista... Molt bé.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Presidenta, podem fer votació separada?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí. Molt bé. Punt número 1.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

12 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

1 vot en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 2.

Vots a favor?
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EL SR. SECRETARI:

13 vots a favor. Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 3.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 13. Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 4. 

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 12.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

EL SR. SECRETARI:

En contra 1, abstencions cap.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 5.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 13. Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 6.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 6.

LA SRA. PRESIDENTA:

En contra?

EL SR. SECRETARI:

7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 7, amb l’esmena, introduint l’esmena.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 12.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

Abstencions 1, cap en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Punt número 8.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

13. Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

I punt número 9.

Vots a favor?

EL SR. SECRETARI:

A favor 13. Unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò, un èxit. Així que queda aprovada la Proposició no de
llei RGE núm. 6239/23.

(La Sra. Vicepresidenta substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

2) Proposició no de llei RGE núm. 7253/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, per a la convocatòria
regular de la Comissió per a la Igualtat de Gènere de les
Illes Balears.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, passam al debat de la Proposició no de llei RGE
núm. 7253/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, per
a la convocatòria regular de la Comissió d’Igualtat de Gènere
de les Illes Balears. Per a la seva defensa, per part del Grup
Parlamentari Popular, té la paraula la Sra. Albertí, per un temps
de cinc minuts.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202307253
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LA SRA. TORRENT I PALLICER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, crec que estarem tots d’acord
que el concepte d’igualtat està dins l’ADN de la nostra societat,
a dia d’avui, conceptes com la igualtat, el dret a la igualtat i
seguir lluitant i fer feina per donar-li visibilitat, són temes dels
quals ningú no en té dubte, a l’inrevés, tenim tots clar que la
igualtat a tots els àmbits s’ha de seguir lluitant, promoure i
donar-hi suport. 

Les administracions són els garants que els decrets i lleis
que regeixen a les Illes Balears compleixen aquest principi, que
és ja una realitat a les Illes però que s'ha de seguir fent feina per
no fer passes enrere. Les administracions públiques i els
diferents governs i organismes tenen el deure també, i també
l’oportunitat, de demostrar, si de ver hi creuen, que per donar
més visibilitat a la igualtat han de promoure mecanismes i
espais per fer-hi feina. A la nostra comunitat autònoma tenim
constituïda una comissió per a la igualtat de gènere, aprovada
mitjançant el Decret 19/2018, de 29 de juny, on es regulen les
seves funcions, la composició, l'organització i el règim de
funcionament per a la igualtat de gènere, i l’elaboració de
l'informe biennal relatiu a l’efectivitat del principi d'igualtat
entre dones i homes.

La comissió funciona en ple i, eventualment per a l'estudi
dels temes específics, en sots-comissions. El si de la comissió
es constitueix com a grup de treball permanent de suport i
assessorament tècnic d'aquest òrgan col·legiat, el grup tècnic
interinstitucional. Entre d'altres funcions, aquesta comissió té
per objecte servir d’òrgan d'interlocució entre les
administracions autonòmica, insular, local i de la comunitat
autònoma de les Illes Balears en matèria d'igualtat entre homes
i dones, així com d'espai de trobada i posada en comú
d’experiències d'iniciatives i de propostes; també facilitar la
congruència de les polítiques d'igualtat impulsades per les
administracions competents en l'aplicació efectiva de les
prescripcions contingudes a la Llei 11/2016; fer el seguiment
de les accions comunes que emprenguin les administracions -
autonòmica, insular i local- en desplegament de la normativa
d'igualtat; també, participar en els procediments de
formalització dels plans estratègics d'igualtat entre dones i
homes; i també prendre part en l'elaboració de plans insulars
d'igualtat; participar en el procés d'elaboració dels protocols
d'intervenció per a l'atenció a les víctimes de violència
masclista per a una efectiva coordinació interinstitucional
adequada. Hi ha més funcions, que vostès segurament ja
coneixen, perquè són al decret.

Dit açò, la Comissió d'igualtat d'aquesta comunitat
autònoma hauria de ser un espai de feina, real, d'on surtin les
idees, les directrius i els suggeriments per avançar en una
igualtat social, efectiva i total, d'aquí la importància que dita
comissió tengui la visibilitat necessària com a òrgan consultiu
i de referència per intentar pal·liar les possibles desigualtats
que encara es troben en la nostra societat.

És per açò que demanam que la Comissió d'igualtat, creada
el 2018, tengui una continuïtat i assiduïtat necessàries per ser
útil i referent a l'administració pública, tal com diu el decret.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Torrent, i disculpi que li he canviat el nom i
m’ho he inventat jo...

LA SRA. TORRENT I PALLICER:

Jo ho he trobat, però m’he dit..., però, bé, no l’he volguda
contradir, però he trobat que el nom no era el meu.

(Algunes rialles)

LA SRA. PRESIDENTA:

Disculpi. El Grup Parlamentari Socialista ha presentat les
esmenes amb RGE núm. 9680, 9681, 9682 i 9683/23 i, per a la
seva defensa, té la paraula el Sr. Lamin, per un temps de cinc
minuts. 

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Moltes gràcies, presidenta. Com expressa l'exposició de
motius d'aquesta PNL, la societat ha reforçat el seu compromís
amb la igualtat, i el que no podem oblidar és que alguns han
empès més que altres en aquesta lluita, amb l'aprovació de
legislació capdavantera a nivell internacional, com és la Llei
integral contra la violència de gènere, la Llei Orgànica
d'igualtat, la Llei d'igualtat de les Illes Balears o recentment la
Llei de llibertat sexual, que defineix el consentiment sexual de
manera afirmativa, tal i com ens mana el Consell Europeu, en
el Conveni d'Istambul.

Volem deixar molt clar que, perquè aquesta PNL és confosa
respecte d’això, que les dones no són ni una minoria ni un
col·lectiu, són la meitat de la humanitat i, com a tal, se’ls ha de
donar allò que els pertoca. De la mateixa manera que la igualtat
està consagrada a l'article 14 de la Constitució, el 9.2 legitima
les mesures d'acció positiva a efectes de promoure els obstacles
que tenim les dones per aconseguir -o que teniu les dones, més
ben dit- per aconseguir la plena igualtat.

Estam en la setmana del 25 de novembre i el Grup
Socialista vol expressar el seu compromís amb la lluita contra
la xacra de les violències masclistes, de totes, també la
simbòlica i, lamentablement, a hores d'ara ens trobam amb un
gerent d'una empresa pública d’aquest Govern, de Serveis
Ferroviaris de Mallorca, que encara no ha dimitit ni ha estat
cessat per la presidenta Prohens pels seves piulades
lamentables i masclistes, unes piulades on tot un hemicicle eren
nines inflamables, imatge cosificadora de les dones d’una gran
violència simbòlica.

I, per la rialla que fa el Sr. Buades, entenem que també hi
estan d'acord, amb això, no? Afirmen, per tant, que les
estadístiques trenquen el relat polític, i no hi podem estar mai
més d'acord: les estadístiques, les dades, la realitat, el que
trenca -el que trenca- és el compromís amb la lluita a favor de
la igualtat entre homes i dones. I la veritat és que, segons
l'Institut Europeu per la igualtat, una agència pròpia de la Unió
Europea, Espanya ocupa per primera vegada el 14è lloc en el
rànquing d'igualtat de gènere, i hem esclatat..., diguéssim,
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escalat -perdonau, esclatat no, he mesclat dues posicions,
perdó- el quart...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... Què he dit? Ah, perdonau, he dit el quart..., hem escalat fins
a la quarta posició, i això vol dir que ens ha ajudat a escalar
dues posicions, superant França i Finlàndia.

El PP va deixar Espanya en el lloc 11è i, a dia d'avui, ens
trobam en el 4t, això és una dada important per no caure en
confusions. Per tant, el PP diu que això va d'eslògans, són en
realitat polítiques útils per millorar la vida de les dones i
prevenir i actuar front a les violències masclistes, sí, no són ni
violència contra les dones ni altres pseudònims, són violències
masclistes que executen homes sobre les dones per ser el que
són, dones.

Eurostat mateix, afirma que l’escletxa digital..., perdonau,
sí, o salarial, a Espanya s'ha reduït en els darrers anys, i les
dades econòmiques afirmen que estam en màxims d'afiliacions
de dones a la Seguretat Social. A nivell de les nostres illes
l’escletxa salarial s'ha reduït significativament des del passat
2018 i és substancialment inferior a l’escletxa de la resta de les
comunitats autònomes. 

Respecte de la Comissió d'Igualtat, he de dir que els dos
anys es complien el desembre d'enguany, i si aquest és clau
roent al que s’han aferrat per fer una crítica a l'anterior
executiu, idò ja va bé, perquè es va fer una feina molt seriosa
i molt rigorosa, malgrat que alguns vulguin insultar la
professionalitat de les treballadores de l'IBDona i parlin
d’aquelarres de bruixes. Per cert, aquesta informació apareix a
una nota de premsa que vostès mateixos varen publicar el
passat mes de setembre on, per darrera vegada, s'havia reunit la
comissió el 2021, vostès que diuen que feia anys que no es
reunia, i no sé què més.

Per tant, així i tot ja manifestam el nostre suport a aquesta
iniciativa, i per això hem presentat també quatre esmenes que
voldríem que fossin incorporades perquè: el Govern convoqui
de manera urgent el Consell Rector de l'Institut Balear de la
Dona per tal d'aprovar els pressuposts del 2024; en segon lloc,
que la comissió tècnica de seguiment del Pla d'igualtat, per tal
d’avaluar el grau de compliment del Pla d'igualtat i plantejar
noves mesures correctores; i, en tercer lloc, que la Comissió
d'igualtat de gènere presenti públicament el balanç de situació
real de les diferents administracions de les Illes Balears; i, en
darrer lloc, per constituir i convocar el Consell de participació
de la dones com a màxim òrgan col·legiat de consulta i
participació de les associacions de dones i altres agents socials
que treballen a favor de la igualtat real i efectiva.

Tot això, és imputable al nou Govern i consideram que
hauria de convocar el més aviat possible.

Per tant, gràcies.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Sra. Presidenta, li deman, segons l'article 81 poder
intervenir un moment.

LA SRA. PRESIDENTA:

Què vol, Sr. Buades?

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Idò, miri, vull protestar perquè...

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Disculpi, perdó, però per una qüestió d'ordre, tenc entès que
des de la Mesa de la comissió no es pot intervenir per fer
aquestes al·legacions, perquè el Sr. Buades hauria de baixar de
l’escó...

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Bé, idò baix un moment...

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Per una qüestió de...

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Hi ha la Sra. Lletrada aquí, no?

LA SRA. PRESIDENTA:

Però, a veure, Sr. Buades, però digui primer què és el que
vol, per veure si li don o no li don la paraula...

(Remor de veus)

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

 Miri, Sra. Presidenta...

LA SRA. PRESIDENTA:

No, digui per què demana la paraula.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Perquè ha fet una valoració sobre la meva cara, si he
somrigut o no he somrigut, i això no és..., va contra el valor
d'una persona. No ha d'intervenir, Sr. Lamin, perquè jo...

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, idò, baixi, per un temps d’un minut, Sr. Buades.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Sí, no, res, som a un parlament, crec que cadascú té la
ideologia, cadascú ha defensar “lo seu” amb tot el respecte,
però el que vostè no pot fer, Sr. Lamin, és, perquè jo miri cap
a dalt o somrigui o faci una ganyota interpretar per això que
estigui d’acord o en desacord amb un fet. Però aquesta
valoració no li acceptaré, d’acord? I deman, per favor, que es
retiri la seva referència al meu somriure o no somriure, perquè
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si no jo el miraré i cada vegada que vostè intervengui jo li diré,
ah!, idò, està d’acord o no està d’acord.

Un poc més seriós, eh!, som a la casa del poble i a la casa
dels ciutadans, siguem correctes amb les persones. Les idees
cadascú que les defensi com vulgui, amb respecte, però, per
favor, valoracions sobre la meva cara, no!

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, ha quedat aclarida aquesta qüestió. Entenc que podem
continuar amb la sessió, i ara seria el torn del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, la Sra. Carrió té la paraula,
per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU: 

Moltes gràcies. Un parell de valoracions. Bé, òbviament a
mi em sembla bé que es convoqui el Consell, és a dir, en
general, em sembla bé que es compleixin les normes i els
reglaments de..., perdonau, en termes generals no, sempre em
sembla bé que s’acompleixin les normes i els reglaments que
regulen els òrgans del Govern i del Parlament. Per tant, això
vagi per endavant. 

El que passa és que em sembla no apropiat utilitzar una
PNL per demanar això, perquè això em sembla una obvietat, i
crec que tenim problemes...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -sí, sí-, i a més, i sé..., i ja sé per què ho plantejau, perquè no
s'havia convocat en temps i forma els darrers dos anys, com de
vegades també passa moltes vegades. Però crec que tenim
problemes prou més greus que aquests, i la veritat és que no
m'ha acabat de convèncer la utilització d'aquest mecanisme,
PNL, i el temps d'aquesta comissió per demanar això, crec que
hi havia altres vies.

Ja que ens hi posam, però, i no he volgut fer esmenes, em
podríeu dir: idò, ho haguéssiu presentat en format d'esmenes;
però, com que no estava d'acord a utilitzar la PNL per això, per
això no les he fetes, però, ja que ens hi posam, posem-nos-hi
amb tot, la Llei 11/2006 també parla de l'Observatori,
l'Observatori també s'ha de convocar dues vegades i, per tant,
podem reclamar-ho ben igual; també parla de la Comissió per
la Igualtat, que també té unes normes i que s'ha de convocar; i
també parla del Consell de Participació.

I ja que hi som, també, parlem del consell..., del Decret de
creació de l'IBDona i del Consell Rector de l'IBDona, que
també diu que s'ha de convocar dues vegades a l’any i que
l'article 8 diu que la funció del Consell Rector de l'IBDona és
aprovar l'avantprojecte de pressuposts, i no ho heu complit,
perquè els pressuposts ja s'han presentat, i a l'article 12 diu que
es triarà la direcció d'IBDona, oït el Consell Rector, i el Consell
Rector no s’ha convocat. Si demanam pulcritud, demanem-la
per a tot i a totes les bandes, i jo hi estaré a favor i hi votaré a
favor. Res més, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Ara, pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gomila. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, tots compartirem que per
aconseguir una igualtat plena entre homes i dones és
imprescindible poder treballar de manera transversal entre totes
les administracions públiques, però també amb les entitats i
associacions i amb tota la ciutadania. I perquè es pugui fer una
acció institucional realment efectiva és fonamental que les
diferents mesures que es prenguin es coordinin entre les
diferents administracions, perquè l'objectiu és clar i és molt
important, que és arribar a tenir una igualtat plena entre homes
i dones, que sabem que ara en aquest moment no hi és. 

El decret al qual fa referència evidentment regula aquestes
funcions i la composició i l’organització i qui és qui els forma,
representants del Govern, dels consells, dels ajuntaments i
concretament també de l'Ajuntament de Palma, i, evidentment,
també estableix el fet d'haver-se de reunir dues vegades. Per
tant, com deia la Sra. Carrió, és evident que si diu que s'ha de
reunir, s'hauria de reunir, no n’hi ha d’altre. Però també
compartesc, un poc el sentit en què van les esmenes del PSOE,
en el sentit que no només hem de convocar aquesta comissió
sinó que hem de convocar les diferents comissions o els
diferents òrgans que, d'alguna manera, treballen també per
aquesta igualtat entre els homes i les dones. 

Per tant, si les esmenes del PSOE són aprovades o admeses,
més ben dit, els donaré suport, com també donaré suport a la
proposta del PP, tot i que pens que no era necessari fer una
PNL per demanar que es reunissin, quan realment el decret ho
deia. Però així i tot, el nostre vot serà favorable. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Ara procedeix la suspensió de la sessió per un
temps de deu minuts, per la qual cosa demanam al grup
proposant si podem continuar o suspenem. 

LA SRA. TORRENT I PALLICER:

Podem seguir ben tranquils.

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò, té la paraula, per un temps de cinc minuts, per dir si
accepta o no les esmenes i assenyalar la posició. Gràcies.

LA SRA. TORRENT I PALLICER: 

Molt bé, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bono, jo tenia la
meva intervenció, però, clar, és que la Sra. Carrió m'ha deixat
un poc descol·locada perquè, així mateix, si parlam tant
d'igualtat i hem de menester espais per parlar d’igualtat i volem
debatre en igualtat i tenim una comissió que és d'igualtat i
resulta que no es convoca, sembla que no es convoca perquè
resulta que -li dic, jo li explic-, aquesta comissió es va formar,
diguéssim, a mitjans del 2018, fa dues legislatures enrere es va
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publicar al BOIB..., bé, dita comissió. Fins dia 10 de gener del
2019 no es va constituir com a tal. No es va convocar fins dia
8 de juny del 2020. El 2021 es va tornar convocar, el 18 de
juny del 2021 i 17 del 12. I després ja no es va convocar més. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No, no, però..., i ara, el 2023 ara, a la nova legislatura, ja
s’ha fet. Què passa, però? Perquè aquesta comissió no tan sols
s’ha de convocar i res més, és que té unes feines també, com bé
demana una de les esmenes que he demanat, de fer informes
biennals. Aquests informes biennals resulta que, com que la
comissió tampoc no s’ha convocat, els informes tampoc no
s'han fet. Llavors, en aquests moments tenim que els darrers
informes que tenim, informes que són, diguéssim, per donar
unes eines per fer feina per la igualtat, aquests informes resulta
que la darrera vegada que els tenim són del bienni 2018-2019
i no van donar l’ordre per publicar-los. Per tant, no es van
publicar, ni el 2020 ni el 2021 no els tenim, ni del 2021 ni del
2022 tampoc, 2022 i 2023 tampoc. 

Ara, la conselleria fa feina precisament per rectificar-ho.
Per tant, el que no pot ser és que, crec, per açò m’ha sobtat això
de la Sra. Carrió, perquè dic que sembla que menyspream un
poquet la Comissió d'Igualtat, perquè si donam per suposat que
s’ha de convocar, però no es convoca i no passa res, queda un
poc rar pensar que volem donar la importància que té al tema
de la igualtat, al fòrum, el lloc que és per poder parlar de la
igualtat, tractar temes importants com el de la igualtat, i la
comissió si no es convoca no passa res. 

Bé, resulta que vostè ha dit que bé, que tampoc no
importava, no tenia tanta importància a una PNL, una
importància, perquè si no es munta, no es munta aquesta
comissió. Això m’ha xocat, és ver. 

Per altra banda, bono, el Sr. Lamin, bono, em sembla que
ara em pot polititzar amb la comissió aquesta, que és una pena,
aquesta comissió hauria de ser de feina i és una llàstima que en
tost de centrar-nos en el que forma part, del que parla
exactament la comissió, que ens haguem anat a altres temes. 

Però, bono, dit açò, sí que totes les esmenes les..., estam a
favor de les esmenes, de totes quatre. Bono, he demanat
informació de com estarien totes i, bono, es donarà
compliment, vull dir que estic completament d'acord, però
només era açò, que volia especificar açò, que el darrer informe
biennal, que és una cosa important d'aquesta comissió, és del
2018 i 2019 i no es va ni publicar. Per tant, no sé jo exactament
la importància que es dóna a açò. I que ara la conselleria fa
feina per fer aquests informes del 2020, 2021, 2022 i 2023, que
és el que crec que a tots ens interessa per posar-nos al dia.

I moltíssimes gràcies a tots. 

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, idò podem passar a votar. Ningú no demana
votació...? bé, només hi ha un punt i s'accepten les esmenes, per
tant, podem fer votació conjunta.

Vots a favor? 

Idò, 13 vots a favor. Unanimitat. 

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 7253/23, per a la convocatòria regular de la
Comissió per a la Igualtat de Gènere.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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